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واحدهای مسکونی بسیار نقلی

بریزید به حساب دولت!

درباره پادشاه ایرانی 

بسته بودن دست دولت

به ۱۸۰۰ تومان رسید

خالکوبی فوتبالیست ها

استقبال می کردم

خرید زمین در متاورس

طرح یارانه بنزین

نقض نشده است

قیمت ها در بازار مسکن آنچنان بالا رفته که کمتر کسی توان پرداخت اجاره  
و یا رهن آپارتمان های متوسط متراژ را دارد.نگاهی به سایت ها و پلتفرم های فعال 
در حوزه مسکن نشان می دهد، در ماه های اخیر بر تعداد درخواست برای اجاره 
آپارتمان ها و ســوئیت های کوچک نســبت به سال های قبل افزوده شده است.

بررســی ها نشان می دهد، یک زوج درخواســت خانه  اجاره ای کرده و به دلیل 
نداشتن پول پیش متراژ را ١٢ متر تعیین کرده اند، این خانواده قادرند یک تا یک 
میلیــون و ٩٠٠ هزار تومان اجاره ماهانه پرداخت کنند.فرد دیگری با ۴۵ میلیون 
تومان درخواســت اجاره یک سوئیت را ثبت کرده است.یک دانشجو هم برای 
ســکونت خود همراه پدرش درخواست اجاره یک خانه یا سوئیت ٢٠ متری با 
ودیعه ٣٠ میلیونی و اجاره ماهانه ٢ میلیون تومانی آگهی کرده است.فرد دیگری 
هم آگهی داده که برای سکونت به یک اتاق ۶ متری احتیاج دارد و فاقد پول پیش 

بوده و قادر است ماهانه یک میلیون تومان بپردازد.

روزنامه ایران، رســانه دولت با اشــاره به تصمیم دوبرابر شــدن یارانه ها 
نوشــت:در خصوص تأمین منابع مالی پرداخت یارانه های افزایش یافته، شاید 
یک راهکار انتشــار اوراق با نرخ های جذاب متناسب با نرخ تورم و فروش این 
اوراق به بانک های تجاری و مردم باشد، اما روش دیگری نیز می توان متصور شد 
و آن مالیات بر تراکنش اســت.مالیات بر تراکنش نیاز به ارائه اظهار نامه از سوی 
مؤدی یا ممیزی از سوی سازمان امور مالیاتی کشور ندارد و لذا وصول آن نیروی 
انسانی بسیار کمی نیاز دارد و فساد و پرداخت رشوه را به نحو چشمگیری کاهش 
می دهد و امکان فرار مالیاتی و دور زدن آن بسیار اندک است.در اکثر مواقع با توجه 
به اینکه هزینه دور زدن این مالیات بیشتر از منافع دور زدن است، افراد انگیزه ای 

برای تخطی از آن ندارند.

علیرضا نادعلی ســخنگوی شــورای شــهر تهران که گفته هایش در باره 
نامگذاری خیابان ها و موضوع انوشــیروان دادگر، جنجالی شده بود، در صفحه 
شخصی خود در اینستاگرام نوشت: در مورد نامگذاری معابر و خیابان ها نیاز است 
تا از فرآیندهای کارشناســی و مطالعات صورت گرفته بیشتر صحبت شود.وی 
افزود: معتقدم فرهنگ ایرانی نه تنها تزاحمی با فرهنگ اسلام ندارد بلکه میراث و 
فرهنگ ایران باستان در بسیاری از عرصه ها، زمینه مناسبی برای پذیرش اسلام و 

رشد بالندگی مردمان این سرزمین داشته است.

ســخنگوی دولت دوازدهم، در کانال تلگرامی اش نوشت: در مورد مسببین 
وضع موجود باید گفتگوهای بســیاری صورت گرفته و تاریخ معاصر ما به  ویژه 
در چند ســال اخیر واکاوی شود. همچنین باید مشــخص شود کدام رویکردها، 
سیاســت ها، مانع گذاری ها و کدام کارهای کرده و نکرده موجب چنین وضعیتی 
شــده اند.در بســیاری از موارد، قوه مجریه در هماوردی با سایر قوا و نهادها، آنچه 
می پنداشت می تواند موجب بهبود وضع موجود باشد قادر به عملیاتی کردن آن نبود.

گزارش ها نشان می دهد که ارزش یارانه های نقدی بعد از ١١ سال، به ١۸٠٠ 
تومان رسید.ســال ٩٠ که برای اولین بار یارانه نقدی پرداخت شــد ارزش آن به 
اندازه خرید ٣۷.۷ دلار بود. در نتیجه تورم شــدیدی که در این ده سال بر اقتصاد 
کشور حاکم بوده ارزش این ۴۵ هزار تومان به ١.۵ دلار رسیده است. این ارقام به 
این معناست که با یارانه نقدی در سال ١۴٠٠ فقط به اندازه ١۸٠٠ تومان در سال 

٩٠ توانایی خرید داریم.

حمید ســجادی، وزیر ورزش و جوانان گفت : باید بتوانیم بین چیزی که 
قرار است به عنوان هنجار در ورزش معرفی کنیم با چیزی که در زندگی شخصی 
داریم تفکیک قائل شویم.افراد در زندگی شخصی خود می توانند با هر سلیقه ای 

که دوست دارند زندگی کنند اما در ورزش باید عرف ورزش رعایت شود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: بیشتر از هر چیزی تصورم این است 
محاکمه روحانی یک فرار رو به جلوست، برای این که نسبت به رفتارها، شعارها 
و عمکلرد دولت و مجلس کسی نخواهد صحبت کند و همیشه یک هیولایی به 
اســم دولت روحانی را مقابل چشمان مردم نگه دارند.محمدعلی ابطحی درباره 
این که در جلسه هفته گذشته مجلس شورای اسلامی باز هم بحث محاکمه حسن 
روحانی به میان آمد و یکی از نمایندگان مدعی شده است ۸۵ میلیون ایرانی شاکی 
این پرونده هستند، گفت: معتقدم اصرار چندین  باره درباره محاکمه آقای روحانی 
یک مقداری برای پوشش دادن ناکامی های مجلس و دولت است. وی تاکید کرد: 
بیشتر از هر چیزی تصورم این است محاکمه روحانی یک فرار رو به جلوست، 
برای این که نسبت به رفتارها، شعارها و عمکلرد دولت و مجلس کسی نخواهد 
صحبت کند و همیشه یک هیولایی به اسم دولت روحانی را مقابل چشمان مردم 
نگه دارند.این فعال سیاسی اصلاح طلب عنوان کرد: به شخصه اگر جای روحانی 
و دولتش بودم از محاکمه استقبال می کردم زیرا این کار می تواند بسیار برای آینده 

تعیین کننده باشد تا مشخص شود، واقعیت های دوران وی چه بوده است.

رسول جعفریان، استاد تاریخ دانشگاه تهران، در نشست صد سالگی حوزه 
قم، با انتقاد از اعلام حرمت خرید زمین در متاورس، به ســوابق تاریخی برخی 
مواضع اشاره کرد و گفت: علما نباید در مقابل همه پدیده های جدید موضع منفی 

بگیرند و بزرگانی چون حاج شیخ عبدالکریم این هشیاری را داشته اند.

سخنگوی دولت در توضیح طرح یارانه بنزین اعلام کرد: طرح این است که 
اگر قرار اســت یارانه ای داده شود و مابه التفاوتی دریافت شود، این مستقیم برود 
ســراغ کسانی که از بنزین استفاده نکردند.علی بهادری جهرمی در پاسخ به این 
پرسش که آیا به افرادی که خودرو ندارند هم سهمیه بنزین تعلق می گیرد، اظهار 
کرد: اساســا مبنای طرح همین بود. تا پیش از این بنزین عموم مردم به دارندگان 
خودروها تخصیص پیدا می کرد که مدل ناعادلانه ای بود به این دلیل که بخشی از 
مردم اساسا خودرو ندارند و چیزی به این ها تخصیص پیدا نمی کرد. مساله دیگر 
این بود که بخشــی از مردم چند خودرو دارند و طبیعتاً چند برابر کســی که یک 
خودرو دارد از این یارانه استفاده می کردند. برای اینکه یارانه توزیع عادلانه تری 

داشته باشد، طرح این است که بنزین یارانه ای به افراد اختصاص پیدا کند.

سخنگوی قوه قضائیه آخرین وضعیت پرونده مدیران بانک مرکزی را اعلام 
کرد.ذبیح الله خدائیان در خصوص آخرین وضعیت پرونده موســوم به مدیران 
بانکی از جمله ولی الله ســیف و عراقچی گفت: در این پرونده متهمان تقاضای 
اعمال ماده ۴۷۴ کرده بودند که این درخواســت بررســی شد. وی افزود: دیوان 
عالی کشــور اعمال ماده ۴۷۴ را تجویز کرده است و تجویز به معنای نقض رای 
صادره اولیه نیست. سخنگوی قوه قضائیه افزود: با توجه به اینکه اعاده دادرسی 
تجویز شــده، پرونده مجدداً بررسی می شود. خدائیان ادامه داد: بنابراین، ممکن 
است پذیرفته نشده و رای مجدداً ابرام و یا نقض شود که این بستگی به بررسی 

ها در شعبه هم عرض دارد.

اخبار ویژه ... برگزاری نشست خبری مشترک رئیس کل دیوان محاسبات و وزیر صمت:

نتیجه سیاستگذاری ها باید به توقف گرانی ها 
و کوچکترنشدن سفره مردم منجر شود

سرویس سیاســی- به گزارش 
دفتر روابط عمومــی و امور بین الملل 
دیوان محاســبات کشــور، در حاشیه 
نشســت تخصصی دیوان محاسبات 
و دســتگاه های نظارتی با مدیران ارشد 
وزارتخانه صنعــت، معدن و تجارت، 
مهرداد بذرپاش و سید رضا فاطمی امین 
در نشســت خبری مشــترک، ضمن 
تشــریح دســتاوردهای این جلسه، به 
ســوالات خبرنگاران و اصحاب رسانه 

پاسخ دادند.
رئیــس کل دیــوان محاســبات 
کشــور با اشــاره به ترک فعــل ها و 
انحــراف از قوانیــن در دوره هــای 
پیشین مدیریت وزارت صمت گفت: 
تعامل ســازنده وزارتخانه های دولت 
با دســتگاه های نظارتــی می تواند در 
 پیشــگیری از تخلفات آتی، اثربخش 

باشد.
بذرپاش با اشاره به قوانین معطل 
مانــده در وزارتخانــه صنعت، معدن 
و تجــارت خاطرنشــان کــرد: دیوان 
محاسبات کشــور با احصا و یادآوری 
قوانین معطــل مانده دربــاره وزارت 
صمت، چه ناظر به قانون بودجه سالیانه 
و چه نسبت به هدف گذاری های برنامه 
ششم توســعه، بر آن اســت تا ضمن 
ایفای نقش نظارتی خود، یاری گر این 
وزارتخانه در زمینه اصلاح سازوکارها 
و بهبود عملکرد باشــد. وی با اشاره به 
ضــرورت توجه بیش از پیش به حوزه 
معادن به عنوان یک ثروت عظیم ملی، 
تصریح نمود: یکی از کانون های توجه 
دستگاه های نظارتی، موضوع معادن و 

حقوق دولتی ناشی از آن است که اهتمام 
جدی وزارتخانه صمت در راســتای 
پاسداشت از این ثروت ارزشمند میهنی 

را می طلبد.
مهرداد بذرپاش ضمن برشماری 
چالــش هــای موجــود در صنعت 
خودروســازی کشــور، اظهار داشت: 
اگرچــه صنعت خودروســازی جزو 
صنایع پیشتاز و کلیدی کشور محسوب 
می شود اما نمی توان از کنار مشکلات 
متعدد آن نیز به سادگی عبور کرد و توقع 
مــی رود که هرچه ســریعتر برای رفع 
دغدغه هایی همچون ارتقای کیفیت و 
اصلاح فرآیند تحویل خودرو، راه حل 

سریع و کارآمد اندیشیده شود.
رئیس کل دیوان محاسبات کشور 
نظــارت بر بــازار و یکپارچه ســازی 
سامانه های کنترلی را از وظایف اصلی 
دست اندرکاران وزارت صمت عنوان و 
بیان کرد: یکپارچه سازی سامانه تجارت 
با سایر سیستم های کنترل و نظارت بر 
بازار از مهمترین اقداماتی است که باید 
به آنها توجه شــود چراکه تاخیر در راه 
اندازی و به اتمام نرساندن این ابزارهای 
کنترلی، نه تنها بر مشکلات مردم خواهد 
افزود بلکه بر حجم پرونده های مفتوحه 
در دستگاه های نظارتی نیز اضافه خواهد 
کرد. بذرپاش همچنین در پاسخ به سوال 
یکی از خبرنگاران پیرامون پیشــنهاد 
دولت مبنی بر حذف ارز ۴٢٠٠ تومانی 
در لایحه بودجه سال ١۴٠١، گفت: نظر 
تخصصی دیوان محاســبات نسبت به 
لایحه بودجه پیشنهادی دولت طی هفته 
آتی به مجلس شــورای اسلامی اعلام 

خواهد شد.
وی تاکید کرد: فارغ از بحث حذف 
یا تداوم ارز ۴٢٠٠ تومانی از بودجه، باید 
نتیجه تصمیمات و سیاســتگذاری ها 
معطوف بر کوچکترنشدن سفره مردم 
و توقف گرانی هــا در حوزه کالاهای 
اساسی باشــد؛ همچنین باید مراقبت 
نمود که عواید حاصل از این پیشــنهاد 
دولــت، لزوماً به دهک هــای نیازمند 

تخصیص پیدا کند.
در ادامــه، وزیر صمــت دولت 
ســیزدهم نیز ضمن تشکر از دقت نظر 
دیوان محاســبات در ارائه راهکارهای 
عملیاتی برای بهبود عملکرد در حوزه 
صنعت، معدن و تجارت، گفت: اصلاح 
ســازوکارها و فرآیندهای پیشــین در 

دستور کار دوره جدید مدیریت وزارت 
صمت قرار گرفته است که با عملیاتی 
شــدن طرح های اصلاحی، به زودی 
شــاهد جبران خلاها و نقایص گوشزد 
شــده از جانب دســتگاه های نظارتی 
خواهیم بود. رضا فاطمی امین در خاتمه 
این نشســت خبری، با اشاره به حذف 
ارز ۴٢٠٠ تومانــی در لایحــه بودجه 
پیشــنهادی دولت، تصریــح کرد: تنها 
متضــرران از حذف ارز ۴٢٠٠ تومانی، 
دلالانی هستند که پیشتر از این رانت بهره 
مند می شدند. مردم اطمینان داشته باشند 
که نه تنها هیچ یارانه ای قطع نخواهد شد 
بلکــه تخصیص هدفمند آن بهبود پیدا 
خواهد کرد و عادلانه تر توزیع خواهد 

شد.

رئیس کل دیوان محاسبات کشور تاکید کرد: فارغ از بحث حذف یا تداوم ارز ۴۲۰۰ تومانی از بودجه، باید نتیجه تصمیمات و سیاستگذاری ها معطوف بر 
کوچکترنشدن سفره مردم و توقف گرانی ها در حوزه کالاهای اساسی باشد.

سرویس سیاسی-یک نماینده 
پیشین مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: شــورای نگهبان هر بار در یک 
وضعیت و موضعی قرار می گیرد که 
با دفعات گذشــته متفاوت اســت و 
نمی شود یک روال و یا منطق ثابتی را 
بر رفتارش حکم فرما کرد برای همین 
آحاد جامعه نمی داند چه جهت گیری 

می تواند مطلوب آقایان باشد.
احمد شیرزاد ، درباره دلایل رد 
صلاحیت علی لاریجانی که از سوی 
شــورای نگهبان به وی اعلام شــده 
اســت، گفت: این روزها یک بحث 
بسیار مبســوطی در مجلس شورای 
اسلامی در مورد اینکه آرای نمایندگان 
باید شــفاف باشد وجود دارد، این در 
حالی اســت که بنا به تعریف قانون 
اساســی صورت مذاکرات مجلس 
کاملًا شــفاف است، به طوری که اگر 
کسی از گوشه و کنار پارلمان فریادی 
بزند یا شــوخی کند، این در مشروح 
مذاکرات ثبت می شــود و برای همه 
در تاریخ قابل استناد است. حال چرا 
چنین اتفاقــی رخ می دهد؟ به دلیل 
آنکه مجلس شورای اسلامی در مورد 

سرنوشت مردم تصمیم می گیرد.
ایــن نماینده پیشــین مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: اقدامات 
مجلــس شــورای اســلامی چه در 
کارهــای نظارتی و چــه کارهایی 
کــه به قانونگذاری ارتبــاط دارد، به 
زندگی مردم مربوط اســت بنابراین 
آنان حــق دارند بداننــد نمایندگان 
چــه چیزی می گوینــد و جو حاکم 
بر مجلس چیســت؟ از همین رو بنا 
به قانون اساســی آحاد جامعه کاملًا 
اشــراف دارند چه چیزی در افکار و 
گفتار نمایندگان می گذرد و تنها رای 
مخفی نمایندگان مانده است که این 
هم جای بحث دارد. وی خاطرنشان 
کــرد: نهادی مانند شــورای نگهبان 
تصمیم گیری هایش به مراتب حساس 
و تاثیرگذارتر از مجلس است، به طور 
مثــال در مواردی مانند رد صلاحیت 
این  ریاســت جمهوری،  کاندیدای 
تصمیمــات گاهــی در تاریخ یک 
کشــور اثر دارد و آن را دســتخوش 
تغییراتــی می کنــد.  در خصــوص 
شــورای نگهبان باید گفت ما با یک 
نهاد دربسته و اسرارآمیز روبرو هستیم 
کــه به هیچ عنوان نمی توان فهمید در 
فکر  آقایان چه می گذرد! تنها گه گاهی 
یک ســخنگویی می آید و می گوید 
»این شــورا نگاهش به مــر قانون و 
شــرع است و به هیچ وجه طرفداری 

شــخصی نمی کند و موضع سیاسی 
ندارد.« نامه ای که اخیراً می گویند که 
به امضای آقای جنتی منتشر شده است 
اگر تکذیب نشــود حاکی از آن است 
که بدانیم در این دیگ چه می جوشد، 
در ایــن کارگاه چه می بافند و در این 
شورا چه می گذرد و حساسیت های 
اعضای شــورا چیست. ای کاش این 
اتفاق می افتاد و قبل از هر نهاد دیگری 
مذاکرات شورای نگهبان علنی  می شد 
و مردم اشراف داشتند افرادی که درباره 
سرنوشت شــان تصمیــم می گیرند 
چگونــه فکر، اســتدلال و  انتخاب 
می کنند. صرف نظــر از قضاوت در 
مورد آقای لاریجانی که حال بگویم 
این موارد مطرح شــده درســت یا 
غلط اســت؛ اینکه معیــار قضاوت 
شــورای نگهبان برای رد صلاحیت 
کردن یک شــخص همــکاری وی 
با دولت یا مســئولان گذشته باشد، 
بسیار جای تاســف دارد، یعنی اگر 
رئیس مجلســی با دولت وقت حال 
به دلایلی همچون موضع گیری های 
سیاسی اش، مصلحت های جامعه و 
سیاست کشور همکاری کرد برای او 
تخلف تلقی شود جای سوال و تامل 
دارد. شیرزاد خاطرنشان کرد: هنگامی 
که شورای نگهبان در خصوص یک 
دولتــی که خودش صلاحیت رئیس 
آن را تاییــد کرده و در انتخابات رای 
گرفته و ۸ ســال بر کشور حاکم بوده 
است، بخواهد اینگونه قضاوت کند 
باید تاسف خورد، زیرا یک فردی که 
در جایگاه رئیس مجلس قرار می گیرد 
ناچــار به همراهی با دولت اســت و 
باید در سامان دادن مسائل بین قوای 
مجریه و مقننه میدان داری کند اینگونه 
قضاوت کردن درست نیست و ما جز 
این که تاسف بخوریم چرا این چنین 
گفتار و گفتمانی باید سرنوشت ما را 
تعیین کند، کار دیگری از دست مان بر 
نمی آید. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
با اشاره به اینکه در نامه رد صلاحیت 

علــی لاریجانی موضوع تحصیلات 
و اقامــت فرزنــدان وی در خارج از 
کشــور مطرح شده اســت، گفت: 
یکی از معیارهای رد صلاحیت علی 
لاریجانی تحصیل و اقامت فرزندان 
در خارج است که بسیار جای بحث 
دارد؛ کجــای قانون چنین امری منع 
شــده است؟ بله؛ ممکن است ما یک 
فردی که فرزندانش در ایران هستند 
را ترجیح دهیم به کسی که فرزندانش 
در خارج تحصیل می کنند، اما این چه 
ربطی به خود شخص دارد؟ مگر قرار 
نیست جوان ها در تصمیم گیری های 
زندگی شــان و اینکــه کجــا درس 
بخوانند، مســتقل باشند؟ به شخصه 
پدران زیادی را سراغ دارم که با خارج 
رفتن فرزندانشان مخالف هستند اما 
فرزندشــان رفته اند و هیچ تقصیری 
متوجه کسی نیست و اصولاً تصمیم 
شخصی آن جوان بوده که گرفته است 
و حتی اگر یــک جوانی هم رفت و 
خلافی هم کرد این موضوع امری را 
متوجه پدر یا خانواده شخص نمی کند.  
وی درباره این که حساســیت امروز 
جامعه روی حضور فرزندان مسئولان 
در خارج از کشور برای این است که 
آن ها علیه آن کشورها شعار می دهند 
و می گویند ما نباید رابطه داشــتیم اما 
فرزندان شــان در این کشور هستند، 
بیان کرد: بله این مطلب مطرح است؛ 
اما باید رای دهندگان تصمیم بگیرند و 
شورای نگهبان  فقط حق دارد بر مبنای 

قانون تصمیم بگیرد. 
اگــر قانون تحصیــل فرزندان 
کســی را در خارج از کشور منع کرده 
است، شورای نگهبان حق دارد بگوید 
که شــما خلاف قانون انجام دادید و 
نمی توانید کاندیدا شوید اما هنگامی 
که قانون منع نکرده اســت؛ احزابی 
که مخالف آقای لاریجانی هســتند 
می توانند در همــان دوره انتخابات 
افشاگری و صحبت کنند، بگویند شما 
فلان شــعار را دادید و عمل نکردید، 

شما فلان رفتار را داشتید، شما مشی 
زاهدانه ندارید، شــما ساده زیســت 
نیســتید ولی این اصلًا شأن شورای 
نگهبان نیست که وارد اینگونه مقولات 
شــود و بخواهد مثل رای دهندگان 
راجع به این موارد تصمیم گیری کند. 
کجای قانون اساســی روالی را تعیین 
کرده که شــورای نگهبان درباره همه 
مسائل نظرات مثبت و یا منفی داشته 
باشند؟ ممکن است من به عنوان یک 
فرد جامعه نظرات منفی و مثبتی درباره 
مسائل داشته باشم، ممکن است مردم 
به مســئولانی که مشی ساده زیستی 
ندارند و داری زندگی مرفه هســتند 
رأی ندهند و این حق آنان اســت اما 
نهاد نظارتــی در این مورد حق ورود 
ندارد و این کارها فراتر از قانون و جزو 
سلایق است و امکان اشتباه و خطا در 
آن بسیار زیاد است. بسیاری از اوقات 
ممکن است مواردی گفته شود و بنا به 
گزارش هایی که اصولاً  بعداً نمی شود 
به آنها اعتمــاد کرد، گزارش هایی که 
مقرون به صحتی نیست. وی درباره 
این کــه اگر علــی لاریجانی امروز 
درخصوص مســائل پیش آمده در 
ســال ۸۸ رد صلاحیت می شود چرا 
در گذشته رد صلاحیت نشده است، 
بــه هر حال وی در ســال های دیگر 
برای انتخابات تائید صلاحیت شده 
اســت، عنوان کرد: نکته ای که در این 
میان جای تاســف دارد این است که 
شورای نگهبان هر بار در یک وضعیت 
و موضعی قرار می گیرد که با دفعات 
گذشته متفاوت است و نمی شود یک 
روال و یــا منطق ثابتی را بر رفتارش 
حکم فرما کــرد، آیا اگــر در همین 
انتخابات اخیر مثــلًا آقای روحانی 
کاندیدا بود تایید می شــد؟ هنگامی 
کــه علی لاریجانی تایید نمی شــود 
به مراتب اولی مشــخص می شــود 
حســن روحانی هم تایید نمی شود! 
این نماینده پیشــین مجلس شورای 
اســلامی دربــاره اینکــه در حاضر 
جنــاح اصولگرا هم رو به کوچک تر 
شــدن می رود، بیان کرد: هنگامی که 
یــک نهادی برای خــودش این حق 
را محــق می داند در تمام ســلایق و 
جزئیات صاحب نظر باشد و بگوید 
سلیقه من باید بر روند انتخابات حاکم 
شود، جای تاسف دارد. البته این امکان 
وجود دارد همه این حرف ها بی ربط 
باشــد و بنا به دلایل و مصلحت های 
دیگری قرار بوده انتخابات به شکلی 
رقــم بخورد که ایــن بحث دیگری 

است. 

شیرزاد؛ فعال سیاسی اصلاح طلب؛

آحاد جامعه نمی داند چه جهت گیری می تواند مطلوب آقایان باشد

سرویس سیاسی- حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه به منظور گفت وگو 
و تبادل نظر در خصوص راه های گسترش مناسبات دو جانبه و همچنین تحولات 
منطقه ای با مقامات عالیرتبه جمهوری آذربایجان، در راس هیئتی به باکو پایتخت 
این کشور سفر کرد. سعید خطیب زاده سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان نیز 
در نشست خبری این هفته خود از سفر رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان به باکو 

خبر داده بود و گفت که موضوع سفر پیگیری توافقات دو جانبه است.
این نخستین سفر امیرعبداللهیان به باکو بعد از تصدی وزارت امور خارجه 
اســت. امیرعبداللهیان و جیحون بایرام اف وزیر خارجه جمهوری آذربایجان در 
حاشیه نشست سازمان همکاری اسلامی در اسلام آباد با یکدیگر دیدار و گفت وگو 
کــرده بودند. وزیر امور خارجه جمهوری آذربایجان در این دیدار دعوت از وزیر 
امورخارجه کشورمان برای سفر به باکو را تجدید کرد. وزرای خارجه جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان در این دیدار از روند رو به رشد روابط ابراز 

خرسندی کردند.
این دو وزیر خارجه در حاشیه نشست سران اکو در عشق آباد هم با یکدیگر 
دیدار کردند. وزیر امور خارجه کشورمان نیز دیدارش با همتای آذربایجانی در عشق 
آباد را مثبت و دوستانه خواند و با بیان این که دو کشور و دو ملت فراتر از همسایگی 

خویشاوند هستند، اعلام کرد: به توسعه مناسبات با همسایگان ادامه خواهیم داد.
وزیر امور خارجه کشورمان در بدو ورود به باکو در جمع خبرنگاران گفت 
که دیدار های ســطح بالایی را با مقامات جمهوری آذربایجان خواهیم داشــت و 
خوشحالیم روابط دو کشور رو به رشد و توسعه و تحکیم است. ایده های متنوعی را 
برای توسعه هر چه بیشتر همکاری ها در جریان این سفر به همراه دارم که در دیدار با 
رئیس جمهور آذربایجان این ایده ها مطرح خواهد شد. امیرعبداللهیان یادآور شد در 
سه ماه گذشته با همتای خودم وزیر خارجه جمهوری آذربایجان تماس های زیادی 
داشتیم و حداقل دو یا سه دیدار حضوری در نیویورک، عشق آباد و اسلام آباد انجام 
شــد و در خصوص چارچوب های خوبی برای توسعه همکاری ها توافق کردیم 
که ان شاءالله در جریان این سفر این چارچوب ها را در ملاقات با رئیس جمهوری 
آذربایجان نهایی خواهیم کرد و پس از آن شاهد رفت و آمد هر چه بیشتر هیئت های 

اقتصادی، بازرگانی و فرهنگی دو کشور به پایتخت ها و سایر مراکز خواهیم بود.
در اولین قرار دیپلماتیک در باکو؛ وزیر امور خارجه کشورمان با الهام علی اف 
رئیس جمهور جمهوری آذربایجان دیدار و رایزنی کرد. امیرعبداللهیان در این دیدار 
با اشاره به دیدار اخیر حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
کشورمان با الهام علی اف در ترکمنستان گفت رئیس جمهور در دیدار اخیری که در 
عشق آباد با هم داشتید از جنابعالی برای سفر به تهران دعوت کرد و از من خواستند 
دعوت مجدد ایشان از جنابعالی را مجددا تکرار کنم. خوشبختانه ملاقات دو رئیس 
جمهور نقطه عطف و تحول جدیدی در روابط دو کشور دوست و برادر جمهوری 

اسلامی ایران و آذربایجان است.
الهام علی اف هم در این دیدار با اشــاره به اینکه در دیدار ماه گذشــته اش با 
رئیس جمهور ایران در عشق آباد بار دیگر بر دوستی و برادری ایران و جمهوری 
آذربایجان بار دیگر تایید شده، تصریح کرد: دستور کار همکاری دوجانبه ایران و 
آذربایجان گسترده تر است و اطمینان دارم که این همکاری فی مابین نتایج خوبی 
خواهد داشت. این سخن امیرعبداللهیان و علی اف یعنی روابط ایران و جمهوری 
آذربایجان به عالی رتبه ترین سطح خود رسیده و همین موضوع یعنی شکستی دیگر 
برای سناریوی تنش در منطقه و به خصوص درگیری میان جمهوری اسلامی ایران 
و جمهوری آذربایجان. محسن پاک آیین کارشناس ارشد مسائل بین الملل سیاست 
دولت سیزدهم در حوزه تنش زدایی را قابل تقدیر دانست و گفت بحث تنش زدایی 
دقیقا در چارچوب تقویت روابط با همسایگان قابل تحلیل است و دولت سیزدهم 
عزم خود را برای تقویت روابط با همســایگان در عمل نشان داده است؛ حتی اگر 
تحریم های ظالمانه هم لغو شود باید همکاری با کشور های همسایه به خصوص 
در حوزه اوراسیا و اعضای سازمان همکاری شانگ های را دنبال کنیم. ما باید یک 
نگاه راهبردی به همکاری با کشور های همسایه داشته باشیم تا بتوانیم ظرفیت های 
موجود در منطقه در حوزه های مختلف تجارت، انرژی، ترانزیت، کشــاورزی و 

گردشگری را شناسایی و عملیاتی کنیم.
پاک آیین، تنش لفظی بین ایران و جمهوری آذربایجان در ماه های ابتدایی دولت 
سیزدهم را یادآور شد و گفت که خوشبختانه با رویکرد سازنده دولت سیزدهم و 
همچنین دولت جمهوری آذربایجان، این اختلافات خیلی سریع کاهش پیدا کرد 
و ظرفیت های همکاری تقویت شــد. در حاشیه اجلاس اخیر سازمان همکاری 
اقتصادی اکو، شاهد امضای قرارداد سواپ صادرات گاز از ترکمنستان به آذربایجان 
با وســاطت ایران بودیم که گامی رو به جلو برای کاهش اختلافات بود. با برخی 
از کشــور های آسیای مرکزی، تنش هایی داشتیم که خوشبختانه کاهش پیدا کرده 
است، این رویه را با حفظ عزت، اقتدار و احترام متقابل و همچنین احترام به تمامیت 
ارضی کشور ها و مخالفت با تغییر مرز ها و تغییر ژئوپلیتیک منطقه باید ادامه دهیم. ما 
می توانیم با کشور های همسایه ارتباطات دقیقی داشته باشیم و در این راستا، ترکیه 
را نباید فراموش کنیم و آنکارا از دوستان خوب ما است و کماکان می توانیم رابطه 

نزدیکی را با این کشور همسایه داشته باشیم.
در ماه های گذشــته تنش بین جمهوری آذربایجان و ایران به  دلیل اقدامات 
باکو از جمله بستن راه ترانزیتی جنوب به شمال ارمنستان که بخشی از آن از خاک 
جمهوری آذربایجان عبور می کند، وضع عوارض ٣۸٠ دلاری، بازداشت دو راننده 
ایرانی، برگزاری رزمایش در دریای خزر با حضور کشور های خارجی که خلاف 
کنوانسیون خزر است و همچنین اظهارات ضدایرانی علی اف که منجر به برگزاری 
رزمایش ایران در مرز های شمالی خود شد، افزایش یافته بود، اما با آزادی رانندگان 
زندانی و نیز ممنوعیت تردد به قره باغ از طریق لاچین از ســوی ایران این تنش ها 
تا حدودی فروکش کرد. پاک آیین گفت: چنانچه مبنای دولت ســیزدهم افزایش 
همکاری ها و کاهش رقابت ها باشد، منافع جمهوری اسلامی و همه کشور هایی 
که با ایران همکاری می کنند تامین خواهد شد، زیرا وضعیت جهان امروز به شکلی 
اســت که کشور هایی که باهم رقابت غیرسازنده دارند، ضرر خواهند کرد؛ لذا در 
چارچوب همکاری و دوســتی، منافع تمام کشــور ها تامین می شود و جمهوری 
اسلامی ایران هم خوشبختانه دست دوستی خودش را به سوی کشور های همسایه 
دراز کرده و دست های آن ها را برای تقویت همکاری ها می فشارد. همانطور که به 
آن اشاره شد، سفر رئیس دستگاه دیپلماسی به باکو بعد از آن انجام می شود که چندی 
پیش شاهد تنشــی میان ایران و جمهوری آذربایجان بودیم. پس از درگیری های 
سال گذشته در قره باغ و به واسطه ایفای نقش مخرب برخی بازیگران منطقه ای و 
فرامنطقه ای، روابط دو کشور تحت تاثیر برخی سوء تفاهم ها قرار گرفته و  تنش های 
کلامی به واسطه پاره ای اظهارنظر ها بالا رفته بود. به بیان کارشناسان رفت و آمد های 
دیپلماتیک میان دو کشور نشان می دهد که تیر دشمنان دو ملت به سنگ خورده و 
دو کشور در حال بازگشت به مسیر قبلی خود و توسعه روابط گرم و تاریخی میان 
تهران-باکو هستند. حسن هانی زاده کارشناس مسائل منطقه معتقد اسنت به طور 
طبیعی رژیم صهیونیستی که در ایجاد سوء تفاهم های اخیر میان ایران و آذربایجان 
نقش محوری داشت از این سفر ناخشنود است، چراکه تمام تلاش های چند سال 

اخیر خود در راستای جدایی دو همسایه را تا حدود زیادی بر باد رفته می بیند.

دیپلماسی در ایستگاه باکو؛

 آیا سناریوی تنش میان ایران و 
آذربایجان شکست خورد؟

یکــی از کانــون هــای توجــه دســتگاه هــای نظارتی، 
موضــوع معــادن و حقــوق دولتی ناشــی از آن اســت 
کــه اهتمــام جــدی وزارتخانــه صمــت در راســتای 
پاسداشــت از ایــن ثروت ارزشــمند میهنــی را می طلبد.
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